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[Knud Jespersen.] 
denne lønstørrelse rode sig ind i nogle for- 
hold omkring skat og eventuel boligsikring 
og takster ved børneinstitutioner, således at 
arbejderfamilien kommer til at miste 1.530 
kr., eller udtrykt i procent: familien får en 
faktisk beskatning på 176,5 pct. 

Ja  men indtil folketinget tager disse al- 
vorlige ting op, er det da nødvendigt, at 
man enten vedtager vores forslag, hvis man 
stræber efter et ærligt reguleringstal, eller 
også må, så lang tid skatter og afgifter 
m. m. holdes uden for dyrtidsreguleringen, 
udbetalingen, der er erstatning, en delvis og 
meget forsinket erstatning, også unddrages 
beskatning. 

Jeg skal på trods af de bemærkninger, der 
er gjort fra de enkelte partiers side, meget 
alvorligt henstille, at man kigger på denne 
side af sagen, og jeg vil også advare mod at 
tro, at man bare kan fortsætte med  ̂ at 
tvinge lønmodtagerne til at betale højere 
priser og højere skatter og samtidig forringe 
deres løntilgodehavender. Det haster med at 
få et fornuftigt og et mere ærligt regule- 
ringsprisa.l. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagets overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til 

det politisk-økonomiske udalg. Hvis ingen 
gør indsigelse mod dette forslag, betragter 
jeg det som vedtaget. (Ophold). Det er 
vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om svangerskabsafbrydelse [af 
Inge Krogh m. fl.]. 

(Lovforslaget (nr. 102) findes i tillæg A. sp. 
1859, fremsættelsen i tidenden sp. 2404). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Justitsministeren (Nathalie Lind): 
Det lovforslag, vi har til behandling her i 

dag, vil først og fremmest indebære, at der i 
forbindelse med en anmodning om svanger- 

skabsafbrydelse skal gennemføres en obliga- 
torisk vejledning hos mødrehjælpen om de 
hjælpeforanstaltninger, der står til rådighed, 
hvis svangerskabet gennemføres. Efter gæl- 
dende lov skal kvinden gøres opmærksom 
på adgangen til a,t få vejledning, men det er 
frivilligt, om hun vil modtage dette tilbud, 
og jeg henviser i denne forbindelse til lovens 
§ 8, stk. 2. 

Spørgsmålet om frivillig eller tvungen 
vejledning blev indgående drøftet under 
lovforslagets behandling her i tinget og un- 
der udvalgsbehandlingen i retsudvalget, 
hvoraf jeg selv var medlem. I tilslutning til 
udvalgsbehandlingen blev der stillet et æn- 
dringsforslg, hvorefter vejledning skulle 
være obligatorisk. Jeg var medforslagsstil- 
ler, og jeg stemte selv for dette ændringsfor- 
slag. Det blev imidlertid forkastet med 84 
stemmer mod 62, mens 12 undlod at stem- 
me. Flertallet her i salen skønnede altså, at 
der med den formulering lovens, § 1, jfr. § 8, 
fik, var skabt rimelig sikkerhed for, at den 
abortsøgende kvinde kunne få fuld oriente- 
ring om de foreliggende muligheder for støtte 
til gennemførelse af svangerskabet og for 
støtte efter barnets fødsel. 

Jeg mener stadig, det havde været rig- 
tigst, om man gennem obligatorisk vejled- 
ning havde fået skabt sikkerhed. for, at den 
abortsøgende kvinde i rimelig tid forud for 
indgrebet fik fuld orientering om de forelig- 
gende muligheder for støtte til gennemførelse 
af svangerskabet og for støttemulighederne 
efter barnets fødsel. Dette ville nemlig efter 
min opfattelse have givet den abortsøgende 
større reel valgfrihed. 

Jeg stiller mig derfor ikke afvisende over 
for denne del af forslaget, men når det er 
sagt, må jeg på den anden side fremhæve, at  
det var flertallet her i folketinget, der gen- 
nemførte loven i den form, den nu har, og 
det er jo ikke givet, at der er flertal for, at 
der allerede nu skal ske en ændring af loven. 

Efter forslaget bliver der ikke blot tale 
om obligatorisk vejledning, men det fore- 
skrives samtidig, at kvinden derefter skal 
have mulighed for grundige overvejelser og 
eventuelt fornyede samtaler med mødre- 
hjælp og læge. Det vil reelt sige, at vejled- 
ningsordningen her foreslås kombineret med 
en regel om betænkningstid. Jeg finder det 
rimeligt, at man under den udvalgsbehand- 
ling, som jeg forventer vil finde sted, nær- 
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[Justitsministeren.] 
mere overvejer behovet for en udtrykkelig 
regel om en betænkningstid. Jeg finder, at 
det må indgå i overvejelserne om en sådan 
regel, og at det vil kunne give anledning til 
betænkelighed, at et eventuelt indgreb på 
den måde forsinkes. Vigtigheden af, at et 
eventuelt indgreb foretages så tidligt som 
muligt, er vi vel alle enige om. 

Forslaget betyder også en omformulering 
af reglerne om den lægelige vejledning. Det 
forekommer på forhånd noget tvivlsomt, om 
der er grund til at ændre den gældende for- 
mulering, der stammer fra 1970-loven, men 
dette kan man jo også drøfte under udvalgs- 
behandlingen. 

Endelig foreslås det, at barnefaderen skal 
deltage i rådgivningen. I 1970-loven var ord- 
ningen den, at der skulle indhentes erklæ- 
ring fra ægtefællen, hvis kvinden var gift og 
samlevede med sin ægtefælle. Denne regel 
blev ophævet i 1973-loven, idet man fandt, 
at kravet om erklæring ikke ville være i over- 
ensstemmelse med de synspunkter, som lå 
bag indførelsen af fri svangerskabsafbrydel- 
se. Hvilken stilling man end har til spørgs- 
målet om fri svangerskabsafbrydelse, er det 
dog efter min opfattelse sådan, at dette 
synspunkt stadig er holdbart, og jeg tro der- 
for ikke, det vil være rigtigt at følge forsla- 
get på dette punkt. 

I fremsættelsen henviser forslagsstillerne 
til, at antallet af aborter er steget betydeligt 
siden den 1. oktober 1973. I denne anledning 
vil jeg gerne referere nogle tal fra en under- 
søgelse, der er udarbejdet i sundhedsstyrel- 
sen. Det fremgår af denne undersøgelse, at 
der i oktober kvartal 1973 har kunnet kon- 
stateres en stigning i antallet af legale abor- 
ter på 35 pct. i forhold til perioden 1. april 
1972 til 31. marts 1973. Samtidig har sund- 
hedsstyrelsen oplyst, at en del af denne stig- 
ning formentlig er forårsaget af, at indgre- 
bene nu foretages tidligere i svangerskabet. 
Fra oktober til december 1973 blev indgre- 
bene gennemsnitlig foretaget i den 9. svan- 
gerskabsuge, og sammenligner man med de 
senest tilgængelige oplysninger fra før lo- 

vens ikrafttræden, nemlig tallene fra 1971- 
72, blev indgrebene gennemsnitlig foretaget 
i 10. svangerskabsuge. Tages der højde for 
denne ændring, bliver stigningen målt i for- 
hold til 1972-73 kun på ca. 27 pct. 

Helle Degn (S): 
For størstedelen af alle kvinder er det 

utvivlsomt både konfliktfyldt og meget 
vanskeligt, når de konstaterer, at de er gravi- 
de, og skal tage stilling til, hvorvidt de skal 
gennemføre svangerskabet eller få det af- 
brudt. I realiteen er der to vigtige afgørel- 
ser, som kvinden skal træffe. Hvorvidt hun 
ønsker et barn eller ej, og hvorvidt hun er 
rede til at påtage sig moderrollen, som det 
forventes af hende, og tage de sociale konse- 
kvenser og den belastning, det medfører, eller 
om hun skal kæmpe mod vaneforestillin- 
gerne om. moderrollen og forestillingerne 
om, at kvinder føst er kvinder, når de har 
fået børn. 

For kristeligt folkeparti gælder det spe- 
cielle, at man i dette parti skal lære at leve 
med, at det ikke i Danmark er nødvendigt 
at få abort, men at man faktisk fortsat godt 
må gennemføre et sVìwgerskab, hvis man 
ønsker dette, at den frie abort er et tilbud 
til kvinderne og ikke et påbud til kvinderne. 

Om kristeligt folkepartis forslag skal jeg 
kort sige følgende: 

Forslaget indeholder fire ændringer til 
den bestående lov. For det første at anmod- 
ningen om abort skal fremsættes over for 
mødrehjælpen, hvor den nugældende lov 
taler om, at anmodningen skal fremsættes 
over for en læge eller en mødrehjrelpsinstitu- 
tion. For det andet at den abortsøgende skal 
modtage tvungen rådgivning. For det tredje 
at barnefaderen skal have mulighed for at 
deltage i den tvungne rådgivning. For det 
fjerde at kvinden skal have betænkningstid 
og mulighed for eventuelt nyt besøg hos læge 
eller mødrehjælp. 

Hertil skal socialdemokratiet sige, at vi 
kan følge socialreformkommissionens be- 
tænkning, hvoraf det fremgår, at det er 
ønskeligt, at mødrehjælpsinstitutionerne 
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nedlægges, og at dette arbejde fremtidig 
lægges ind under den sociale forvaltning i 
primær- og amtskommunerne. 

Den abortlov, som der her stilles forslag 
om at ændre, har kun eksisteret i praksis 
siden oktober 1973. At der i forbindelse med 
frigivelsen af abort ville ske en stigning, 
forventede vist alle, og en tendens til over- 
dramatisering af denne stigning så vi også 
fra visse partiers side. Ekspansionens stør- 
relse vil vi gerne afvente og vurdere, men vi 
har bemærket, at hospitalerne endnu ikke er 
brudt sammen. Vi må nu håbe, at kvinder- 
nes dødelighed med årene falder, som det al- 
lerede er konstateret i England. 

Kristeligt folkeparti har åbenbart ikke 
forstået, at under behandlingen af abortlo- 
ven blev problemet om tvungen rådgivning 
grundigt behandlet og grundigt belyst. 
Rådgivningen kan have to formål, at give 
råd, om man skal have abort eller ej, og at 
give råd 0111, indgrebets beskaffenhed. Vi 
mener, ligesom mødrehjælpen har erfaret 
det, at en tvungen rådgivning og vejledning 
ikke tjener et fornuftigt formål, hvis den, 
som skal påhøre denne rådgivning, allerede 
på forhånd selv har gjort sig sin stilling klar. 
Vi koncentrerer derfor vort arbejde om at 
sikre, at rådgivningen om indgrebets art 
bliver givet, og at den moralske og sociale 
rådgivning fremstår som et tilbud ved flere 
lejligheder for ansøgeren, dels hos lægen, 
dels hos mødrehjælpen, dels på hospitalet, 
som skal udføre indgrebet. 

I lov nr. 350 af 13. juni 1973 om svan- 
gerskabsafbrydelse § 8, stk. 3, siges det så- 
ledes: 
홢Kvinden skal af en læge vejledes om 

inclgrebéts beskaffenhed og direkte følger 
samt om den risiko, der må antages at være 
forbundet med indgrebet." 

Endvidere skal det oplyses, at udvalget 
under lovforslagets behandling ønskede at 
se udkastet til justitsministeriets vejledning, 
inden betænkningen blev skrevet om det lov- 
forslag, som blev lov nr. 350 af 13 juni 1973. 
I denne vejledning, som senere blev ud- 
sendt, nemlig den 25. september 1973, står 
der at læse i kapitel 2 om fremgangsmåden 
ved ansøgning om svangerskabets afbrydel- 
se, at  kvinden kan henvende sig til enten en 
læge eller mødrèhjælpsinstitution. Lægen 
skal under en personlig samtale med kvin- 

den søge oplyst grunden til ønsket om svan- 
gerskabsafbrydelse og bør give hende den 
vejledning, som er nævnt i lovens § 8, stk. 3. 
Selv om kvinden opfylder betingelserne for 
at få svangerskabsafbrydelse uden tilladelse, 
må der lægges afgørende vægt på, at hun 
ikke beslutter sig uden nøje overvejelse. I 
vejledningen til § 8, stk. 3, står endvidere, 
at den vejledende læge og kvinden ved deres 
underskrift skal bekræfte, at vejledningen 
har fundet sted. 

Socialdemokratiet har fortsat tillid til, at 
kvindernes dømmekraft aldrig svigter. Vi 
har tillid til, at hun bedre end andre kan 
overskue sin egen situation, og hun har ret 
til at træffe denne for hende så personlige 
beslutning. Jeg deler 100 pet. den opfattel- 
se, som fru Bodil Koch fremkom med her i 
tinget allerede i 1970, nemlig at samfundet 
ikke skal blande sig i folks- moralske anlig- 
gender, som. kristeligt folkeparti her foreslår 
det. 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Det forslag, som kristeligt folkeparti her 

har fremsat om en ændring af den forholds- 
vis nye lov om svangerskabsafbrydelse, inde- 
holder fire ændringer, som det blev fremført 
både fra justitsministerens og fru Helle 
Degns side. Jeg vil gerne med det samme 
sige, at havde kristeligt folkeparti undladt 
den første del af § 8, som pålægger kvinder- 
ne, at de skal søge bistand i mødrehjælpen, 
og havde man undladt at tage barnefaderen 
med, så var der. sikkert mange, som kun- 
ne gå ind for forslaget. Alle er jo enige om, at 
oplysning både er af det gode og nødvendig, 

Jeg mener imidlertid, at den nuværende 
lov giver tilstrækkelig mulighed for det, og 
jeg er i hvert fald helt uenig med kristeligt 
folkeparti, når man mener, at barnefaderen 
skal have mulighed for at deltage i disse 
forhandlinger. Jeg mener, at kvinderne må 
være tilstrækkeligt modne til at træffe den 
afgørelse selv; det er jo trods alt dem, det 
går ud over. 

Jeg mener samtidig, at hvis man i stedet 
for mødrehjælpen havde anvendt den prak- 
tiserende læge eller andre læger, som sik- 
kert i forvejen kender patienten bedre, så 
ville man have givet bedre mulighed for vej- 
ledning. Jeg kunne oven i købet gå så langt, 
at jeg kunne tænke mig, at også praktise- 
rende læger fik mulighed for at foretage 
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abort. Det ville være både billigere og meget 
enklere. 

Jeg vil i udvalget gerne se nogle flere op- 
lysninger om, hvorfor kristeligt folkeparti 
mener, forslaget er så nødvendigt. Jeg tror 
ikke på nødvendigheden; jeg tror,vi har en 
tilstrækkelig lov. 

Mette Madsen (V): 
På venstres vegne kan jeg sige, at vi lige- 

som justitsministeren er positivt indstillet 
over for, at en kvinde, der ønsker abort, bli- 
ver rådgivet både medicinsk og socialt. 
Ifølge, loven af 1973 O1n s vanger skabsa,.,f bry- 
delse § 8, stk. 3, er den lægelige vejledning 
obligatorisk, og vi finder det absolut nød- 
vendigt, at en abortsøgende kvinde får op- 
lysning om indgrebets beskaffenhed og di- 
rekte følger samt om den risiko, der må an- 
tages at være forbundet med indgrebet. Det 
står ikke i loven udtrykkeligt, at det kun er 
de fysiske, men ikke de psykiske følger, der 
skal orienteres om. Det er sikkert forskel- 
ligt fra læge til læge, hvor omfattende orien- 
tering der gives 홢 ud over den, der skal gives 
efter den blanket, der bruges ved rådgivnin- 
gen, og som underskrives af kvinden. Vi kan 
i udvalget se på disse blanketter og se på, 
om de muligvis bør ændres på et eller flere 
punkter. Den sociale vejledning, som i øje- 
blikket er en mulighed, men ikke en tvang, 
gives af mødrehjælpen, indtil bistandsloven 
træder i kraft, og derefter skal den gives på 
det stedlige sociale center. 
. Vi finder, det er vigtigt, at den gravide 
kvinde, der måske står i en paniksituation 
ved konstatering af en uønsket graviditet, 
får kendskab til den støtte, hun kan få un- 
der og efter svttngerskabet. Det kan give 
hende mulighed for at indstille sig på den 
nye situation, og det kan måske også stille 
hende stærkere over for eventuel pression 
fra pårørende. Jeg er som sagt positiv over 
for såvel social som medicinsk vejledning og 
vil gerne på ny drøfte det i retsudvalget. 
Der kunne måske findes andre løsninger end 
den, kristeligt folkeparti her foreslår, f. eks. 
at lægen udleverer en pjece, der oplyser 0111 
alle de sociale støttetilbud. 

Jeg er betænkelig ved, at der foreslås en 
slags betænkningstid med påfølgende for- 
nyet rådgivning. Under udvalgsarbejdet 
sidste år blev det fra lægelig side stærkt 

betonet, at risikoen for komplikationer ved 
indgrebet som. f. eks. sterilitet stiger for 
hver dag, man kommer hen i svangerskabet. 

Barnefaderens mulighed for at deltage i 
rådgivningen vil det sikkert være overflø- 
digt at lovgive om. Jeg tror ikke, at man 
nogen sinde hverken hos lægen eller mødre- 
hjælpen har afvist at have den vordende far 
홢 eller mormor måske 홢 med ved samrå- 
det. 

Lone Dybkjær (RV): 
Det ser ud til at være kvindedag i dag, 

bortset fra en enkelt undtagelse, men det er 
måske heller ikke helt urimeligt i betragtning 
af sagens karakter. 

Kristeligt folkepartis lovforslag går jo ud 
på, at den nuværende lov om svangerskabsaf- 
brydelse ændres på i det væsentlige to punk- 
ter, nemlig at anmodning om svangerskabs- 
afbrydelse skal fremsættes over for mødre- 
hjælpen og ikke som i dag- til en læge eller 
mødrehjælpsinstitution, og at man skal ind- 
føre tvungen rådgivning i stedet for som i dag, 
hvor en læge orienterer om, at rådgivning og 
hjælp til svangerskabets gennemførelse eksi- 
sterer. 

Jeg skal på den radikale gruppes vegne 
henvise til de bemærkninger, fru Else-Me- 
rete Ross fremførte på gruppens vegne ved 
anden behandling af lov om. svangerskabsaf- 
brydelse den 22. maj 1973, altså for mindre 
end et år siden. Det er jo ikke så lang tid 
siden, knap et år, men man kan selvfølgelig 
specielt med hensyn til tingets sammensæt- 
ning sige, at der er sket en hel del. Den radi- 
kale gruppe har altså ikke ændret holdning 
på dette punkt. Vi føler ikke, loven har vir- 
ket i så lang tid, at den på nuværende tids- 
punkt bør ændres, og heller ikke, a,t der er 
kom,m.et nye alarmerende resultater frem. 

Specielt skal jeg i øvrigt med hensyn til 
rådgivningen henvise til Else Merete Ross' 
bemærkninger om, at lægen, såfremt det er 
personlige, økonomiske eller sociale vanske- 
ligheder, der er årsag til abortønsket, omgå- 
ende skal henvise kvinden til møclrehj ælpen. 
Dette står i svangerskabshygiejnelovens § 4. 

Derimod vil jeg gerne spørge justitsmini- 
steren, hvordan det går med justitsministe- 
rens overvejelser om lovændring vedrørende 
spørgsmålet om selve svangerskabsafbrydel- 
sen, om man således kan tænke sig, at den 
bliver udført ambulant. Jeg henviser her til 
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skrivelsen fra justitsministeren til retsudval- 
get af 25. februar 1974, hvori det bl. a. i bi- 
laget anføres, at hovedbestyrelsen i Den 
danske Lægeforening mener, at det er for- 
svarligt at foretage svangerskabsafbrydelse 
ambulant under nærmere fastsatte betingel- 
ser. 

Gerda Møller (KF): 
Det konservative folkeparti vil være posi- 

tiv over for det foreliggende lovforslag. Ved 
behandlingen af den nugældende lov, som et 
flertal af den konservative folketingsgruppe 
var imod, forudså vi, at antallet af aborter 
ville stige betydeligt, og det er også sket. 
Der blev angivet mange forskellige årsager, 
bl. a. den, der også står anført i bemærknin- 
gerne til det foreliggende lovforslag, nemlig 
at den gravide kvinde ofte handler i despe- 
ration, fordi hun ikke kan overskue sin situ- 
ation. 

Det har altid været en grundholdning i 
konservativ politik, at mennesket må have 
en så udstrakt selvbestemmelsesret som 
muligt til at forme sit eget liv. For uden 
selvbestemmelsesret tager man ansvarsfølel- 
sen fra mennesket, og handling og ansvar 
må følges ad; ellers udvander man tilværel- 
sen og gør den meningsløs og hoIelningsløs. 

Men ansvar kræver også ofte oplysning, og 
derfor kan vi ikke have noget imod, at den 
gravide kvinde grundigt orienteres om de 
hjælpeforanstaltninger, samfundet kan til- 
byde hende, hvis hun gennemfører sit svan- 
gerskab. Vi finder det også helt i orden, at 
hun hos en læge skal have oplysning om et 
eventuelt indgrebs beskaffenhed og de fysi- 
ske og psykiske følger, det vil kunne få på 
kortere eller længere sigt. 

Men når nu en læge alligevel skal give 
disse oplysninger, så forstår jeg ikke, at 
anmodningen om svangerskabsafbrydelse 
kun skal kunne fremsættes over for mødre- 
hjælpen, at man ikke lige så godt kan frem- 
sætte den over for sin læge, således som det 
er tilfældet efter gældende lov. Jeg tror, 
det'jvil falde mange kvinder lettere at hen- 
vende sig til en person, de kender og har til- 
lid til, fremfor at skulle gå til et fremmed 
sted, som mødrehjælpen vil være det for 
mange kvinder. Jeg vil godt høre forslags- 
stillernes begrundelse for denne ændring, om 
den eventuelt hænger sammen med det 

kommende enstrengede system, eller der er 
andre grunde. 

At barnefaderen skal have mulighed for 
at deltage i rådgivningen, kan da være en god 
ting, og jeg håber, at mange barnefædre vil be- 
nytte sig af det. Det er jo ikke tvungent ifølge 
lovforslaget, men det kan siges at være et led 
i den udvikling, som er foregået i de senere 
år, hvor faderen i modsætning til tidligere fø- 
ler en større forpligtelse og interesse også med 
hensyn til at passe sit barn og tage vare på 
det. Ja, vi kender jo forslagene, der fra visse 
sider stilles om, at faderen også skal have 
barselorlov. Det må vel også være en er- 
kendelse af, at når man er to om at give liv 
til et barn, så må man også være to om at 
bestemme over dets skæbne. 

Skal jeg altså kort konkludere, vil jeg sige, 
at det kan ikke være folketingets opgave at 
tage ansvaret for den enkelte borger, men 
det må være folketingts opgave gennem 
lovgivningen at afhjælpe de vanskeligheder, 
der kan være i forbindelse med at bære et 
ansvar, og det synes jeg at dette lovforslag 
er et godt udtryk for. Vi vil altså være posi- 
tive i det eventuelle udvalgsarbejde. 

Poul Boeg (CD): 
Allerførst vil jeg gerne takke fru Lone 

Dybkjær for den elskværdige henvisning til 
undtagelsen. Jeg kunne ikke undgå at føle 
mig ramt og kan måske have grund til at 
føle mig lidt beklemt ved at skulle være ord- 
fører i denne sag, som blev betegnet som. en 
kvindesag. Vi har hos centrum-demokrüi- 
terne den procedure, at vi lader ordførerska- 
berne følge dem, der sidder i udvalgene, og 
da jeg er partiets repræsentant i retsudval- 
get, 01' det altså blevet mig. Men jeg vil da 
tage op til overvejelse på den givne foran- 
ledning, om vi burde 홢 ved visse lejligheder 
홢 ændre dette, 

Om centrum-demokraternes holdning til 
denne sag kan jeg i øvrigt sige, at gruppen 
står meget delt, hvilket vel også ret så na- 
turligt kan ventes i et så specielt etisk, 
menneskeligt betonet anliggende som dette. 
Der er nogle i gruppen, der er for forslaget, 
der er nogle, der er imod forslaget, og der er 
endelig nogle, der ikke har besluttet sig på 
indeværende tidspunkt, men gerne vil over- 
veje det nærmere og herunder ikke mindst 
se på, hvordan dette forslag kommer til at 
se ud efter en udvalgsbehandling. Som an- 
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drc ordførere har påpeget, indeholder lov- 
forslaget jo en række forskellige 홢 der blev 
peget på fire 홢 ændringer i forhold til gæl- 
dende ret. Det er derfor ikke på forhånd gi- 
vet, at det kun kan gennemføres i denne 
form; man kan måske gå en mellemvej og 
acceptere noget og ikke andet eller ændre 
lidt på det, sådan som j ustitsministeren var 
inde på, idet man måske kan acceptere det 
obligatoriske, men have visse betænkelighe- 
der over for betænkningstiden osv. Jeg kan 
altså ikke på dette stadium give udtryk for 
noget samlet standpunkt for hele partiet. 

En enkelt ting forekommer det mig dog 
rimeligt specielt at drage frem henset til 
sagens sammenhæng og natur, nemlig at de 
to kvindelige medlemmer af centrum-demo- 
kraternes folketingsgruppe begge har udtalt 
sig imod det foreliggende forslag. Det er ikke 
en opfattelse, som jeg personligt deler. Det 
er ikke blot mig, der er også andre i grup- 
pen, der har det synspunkt, som jeg nu skal 
fremlægge, idet jeg specielt vil koncentrere 
mig om det, som for mig står som det mest 
centrale og den vigtigste ændring i dette 
forslag, nemlig at rådgivningen skal være 
obligatorisk. Der er jo ikke her ved en før- 
stebehandling tid til eller behov for at gå 
ind i alle enkeltheder, så jeg tager blot dette 
ene punkt. 

Der er altså fra, forskellig side udtrykt 
utilfredshed med og modstand mod denne ob- 
ligatoriske rådgivning. Vi er som sagt nogle, 
der ikke ser grund til at være imod dette, og 
jeg kan måske bedst illustrere vore bevæg- 
grunde ved at gøre et par bemærkninger om 
de grunde, der er anført for at være imod. 
En grund, som vi har hørt nævnt, er den, at 
dette har allerede været grundigt behandlet. 
Det kan vel ikke nødvendigvis være noget 
argument, navnlig ikke når vi har et nyt 
folketing med en meget ændret sammensæt- 
ning; vi har jo gentagne gange taget spørgs- 
mål op, der tidligere har været behandlet 
endog meget grundigt her i tinget. 

Dernæst er det blevet nævnt, at det skulle 
ikke være nødvendigt at gøre rådgivningen 
obligatorisk, fordi de fleste kvinder alligevel 
frivilligt vil tage denne rådgivning. Der er 
nok en logik i den tankegang, men jeg må 
erkende, at jeg har lidt svært ved at få øje 
på den, for hvis kvinderne gør det frivilligt, 
så kan det jo ikke genere dem, at der står i 

en lov, at det er obligatorisk. I de tilfælde, 
der bliver tilbage, hvor de ikke gør det frivil- 
lig b, kan det dog vel være rimeligt i et så 
vigtigt anliggende, at de kan få denne nytti-c 
ge, objektive og saglige vejledning fra de 
rette instanser. 

Endelig er det gjort gældende, at en obli- 
gatorisk vejledning er et uberettiget indgreb 
i kvindens frihed. Det er selvfølgelig lidt en 
temperamentssag, hvordan man vil vurdere 
det, men jeg vil dog gerne pege på, at i et 
samfund må vi jo alle finde os i visse be- 
grænsninger i vores frihed, og der er dog her 
andre involveret og andre hensyn at tage 
end hensynet til kvinden, nemlig dels til det 
ufødte barn, dels kan det vel ikke undre, at 
jeg også føler, barnefaderen her er berettiget 
til en vis rolle. Jeg noterede med beklagelse, 
at fru Kirsten Jacobsen ikke mente, at bar- 
nefaderen havde noget at skulle have sagt; 
til gengæld takker jeg fru Gerda Møller for 
hendes synspunkter på dette punkt. 

Afslutningsvis og sammenfattende skal 
jeg altså blot sige, at centrum-demokraterne 
står delt i denne sag og vil tage vores ende- 
lige standpunkt, når vi har set resultatet af 
udvalgsb ehandlingen. 

Poul Dam (SF): 
Jeg tror, det er vigtigt, at vi på dette me- 

get væsentlige lovgivningsområde, som det 
har været så besværligt at arbejde med gen- 
nem. årene, skaber ro. Det forekommer mig 
alene af denne grund uheldigt at ville fore- 
tage en ændring kun et halvt år efter, at den 
forrige ændring trådte i kraft. 

På den anden side er jeg meget vel klar 
over, at med den ændrede sammensætning, 
folketinget har fået, har man haft anledning 
til at ønske dette spørgsmål taget op igen, 
så meget mere som dette spørgsmål jo var et 
af dem, der var megen diskussion om i rets- 
udvalget og i folketinget i forrige samling. 

Som. en af dem., der oprindelig var tilhæn- 
ger af den obligatoriske rådgivning, vil jeg 
sige, at den beslutning, vi nåede frem til, jo 
ikke var nogen tilfældighed, men var udtryk 
for, at man arbejdede længe med problema- 
tikken, og at nogle af os blev klar over, at 
en såkaldt obligatorisk rådgivning i virke- 
ligheden i meget høj grad ville være en nar- 
resut, at der igennem den frivillige rådgiv- 
ning, som den er fastsat i den nugældende 
lov, kan opnås alle de samme positive virk- 
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ninger, som man tilsigtede med den obliga- 
toriske rådgivning, og ingen negative. Vi 
skiftede derfor mening. Det mener jeg en 
gang imellem er nødvendigt, det er sågar 
en gang imellem rigtigt. Vi mener, vi må stå 
fast på den løsning, vi dér fandt. 

Jeg vil dog alligevel gøre nogle få be- 
mærkninger om den formulering, der er 
valgt fra kristeligt folkepartis side. Der er et 
par punkter i den, som de tidligere ordførere 
vistnok ikke har været opmærksomme på. 
Der tales her om, at en læge skal give den 
gravide kvinde oplysning om indgrebets 
beskaffenhed og de fysiske og psykiske føl- 
ger, det vil kunne få på kortere eller længere 
sigt. Dette er ikke en saglig oplysning. Dette 
er en moralsk oplysning, dette er en morali- 
serende oplysning, for ingen ved noget om 
de psykiske følger, det vil kunne få på kor- 
tere eller længere sigt. Man kan nævne en 
række eksempler på ulykkelige psykiske føl- 
ger. Man har også et meget stort antal ek- 
sempler på, at der ikke er sådanne psykiske 
følger. Men samtidig er det jo sådan, at også 
gennemførelsen af et svangerskab kan have 
meget ulykkelige psykiske følger, som man 
ikke nødvendigvis kan forudse. Når man 
har været i nærheden af det, der med et fint 
ord hedder en puerperalpsykose, så er man 
klar over, at også gennemførelsen af et 
svangerskab kan være en ganske overor- 
dentlig stor belastning, som ikke kan forud- 
ses, men som altså indebærer en betydelig 
risiko for vedkommende. Det er altså en 
moraliseren, der er smuglet ind i denne pa- 
ragraf, og det bør ikke skjules, men jeg skal 
ikke bebrejde kristeligt folkeparti, at de føl- 
ger Skriftens ord om at være blide som duer 
og snilde som. slanger. 

Inger Stilling Pedersen (KrF): 
Når kristeligt folkeparti har følt sig foran- 

lediget til at fremsætte dette lovforslag, må 
man se det på baggrund af hele vores stil- 
ling til den frie abort. Vi mener stadig væk, 
at mennesket må have ret til livet, og at det 
ikke skal være den enkelte, der skal bestem- 
me, hvem der skal have lov til at blive født 
eller ikke. 

På baggrund af alt det, man ellers hører i 
dette ting fra visse partiers side, hvor man 
ustandselig taler 0;111 en omsorg for de svage, 
er det lidt svært at forstå, at man har så lidt 

omsorg, når det gælder omsorgen for de al- 
lersvageste, de som lige skal til at begynde at 
udvikle sig til et menneske. Vi mener, at 
loven om fri abort har været en total misfor- 
ståelse. Der har været forhold, der skulle 
ændres, det er klart, men vi må prøve på at 
se, hvordan kan vi gøre det bedre. På den 
baggrund må man se det forslag, der er 
kommet nu om den tvungne rådgivning. 
Det er ikke vores'mål, men vi mener, det 
må være et skridt i den rigtige retning. 

Vi kan sagtens stå her og tale om, at det 
er moral, og det er det ene og det andet. Det, 
det gælder om i dette tilfælde, er, at vi må 
indrømme, hvis vi vil være ærlige alle sam- 
men, .at vi måske ikke helt har overskuet 
følgerne af den lov, vi har lavet, og at som 
tiden går, viser det sig, at der kommer ting, 
som vi ikke har været helt klar over. 

Vi havde for nogle dage siden diskussio- 
nen om seksualoplysning, hvor mange syn- 
tes, at vi var imod oplysning. Dengang 
understregede jeg vist meget kraftigt, at vi 
gik ind for oplysningen. Vi mener også, at i 
dag behøver ingen børn at blive født, hvis 
det ikke ønskes. Det kan ikke være. menin- 
gen, at man bare sådan uden videre skal 
kunne få foretaget fri abort. Vi mener, at 
rådgivning i mange tilfælde vil kunne få en 
gravid kvinde til at ombestemme sig. 

Jeg kunne også lige have lyst til at næv- 
ne, at når man er så ivrig for den fri abort, 
kunne man nogle gange have den mistanke, 
at det skyldes, at man ikke vil tage de soci- 
ale konsekvenser af, at det koster samfun- 
det penge at lade de børn blive født; så er 
det selvfølgelig billigere at få dem skaffet af 
vejen så hurtigt som muligt. 

Derfor må der oplyses om, hvilke mulig- 
heder der er, og de muligheder må vi gøre så 
gode som overhovedet muligt, for at den 
gravide kan gennemføre sit svangerskab og 
de børn, der bliver sat i verden, kan få til- 
fredsstillende kår. 

Vi håber, at man vil overveje endnu en 
gang, måske ikke bare leve på forudfattede 
meninger, men virkelig tænke igennem, om 
det ikke ville være en fordel med denne råd- 
givning. 

Hanne Reintoft (DKP): 
Må jeg allerførst sige, at mit parti ikke 

deler den frygt, som kristeligt folkeparti har 
홢 og som store dele af pressen i øvrigt også 
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har haft 홢 at den voldsomme tilgang af 
abortsogende kvinder skyldes vores nye lov. 
Det er selvfølgelig vores opfattelse ligesom 
socialdemokratiet, at kvinden både er i 
stand til og har ret til at bestemme over sig 
selv. Hvis vi har flere abortsøgende kvinder, 
så er det nok, fordi de i dag er fri for at gå 
den tunge vej til kvaksalver, de måtte gå 
før. Vi har aborterne på en mere anstændig 
og forsvarlig måde, end vi havde, før vi fik 
gennemført loven om fri abort. 

Samtidig vil jeg gerne sige, at jeg deler 
bekymringerne for det pres, det lægger på 
vores i forvejen overbelastede og meget dår- 
ligt prioriterede sygehusvæsen. Når nu fru 
Helle Degn siger, at sygehusvæsenet ikke er 
brudt sammen, så må vi jo nok sige, at det 
lægger op til en diskussion om, hvad sam- 
menbrud er. Når syge kvinder med alvorlige 
gener må vente månedsvis f. eks. i Køben- 
havns amt og i Københavns kommune med 
at blive behandlet, og når folk må ligge på 
gangene for at blive behandlet, så kan man 
vel nok tale om et sammenbrud. Det har 
bare ikke noget med abortloven at gøre. Det 
har noget at gøre med, at folketinget ikke, 
da det gennemførte abortloven, sørgede for 
at prioritere hospitalsvæsenet, så det kunne 
tage presset. 

Det er for kommunister indlysende klart, 
at kvinden må have ret til at bestemme 
over sin egen krop, og vi ønsker ikke den 
uværdige debat OJll det fornyet. 

Debatten om barnefaderen er sådan lidt 
smart og lidt mondæn. Den har intet med 
virkeligheden at gøre. Jeg ved fra mine egne 
år i mødrehjælpens abortrådgivning, at når 
folk har det godt sammen, så overlader en 
fornuftig mand næsten altid til sin pige at 
bestemme det. Har de det dårligt sammen, 
og barnefaderen vil noget andet end kvin- 
den, hvad så? Skulle vi så begynde a,t lægge 
hans pres på hende gennem professionelle 
rådgivere? Det er der vist ingen af os der 
vil. Debatten er måske nok spændende, idet 
den peger på nogle kønsdiskriminations- 
problemer, men den har ikke noget med 
hverdagen at gøre. 

Det er vores opfattelse, at ingen må søge 
abort som udvej for en ulykkeig social situa- 
tion. Fattigdom og lavtløn og manglende 
uddannelse og boligproblemer skal ikke 
være udgangspunkt for kvindens ønske om 

at gennmemføre et svangerskab eller ej; det 
må være hendes vurdering af, om hun fysisk 
og psykisk ønsker på pågældende tidspunkt 
at blive mor. 

Vi har mange gange peget på, at retten til 
at gennemføre et svangerskab, retten til at 
blive mor, i og for sig er en vigtigere debat 
end diskussionen om abort. 

Jeg hører ikke til dem, der mener, at 
abortindgreb er ingenting, noget, der kan 
affærdiges med en håndbevægelse, men jeg 
mener, vi må erkende, at det for mange 
kvinder, ikke mindst med den rådende mo- 
ral, vil være en alvorlig ting, der tit præger 
hendes liv. 

Da jeg første gang var med til at udar- 
bejde et forslag om fri abort, delte jeg derfor 
fru Inge Kroghs syn, at en vis vejledning var 
et naturligt og rimeligt udgangspunkt for en 
afgørelse, og. det gør jeg faktisk stadig. Men 
mødrehjælpen har jo ganske klart erklæret og 
påvist, at en tvungen rådgivning ingen ef- 
fekt har, og det har den selvfølgelig ikke, 
hvis vi ikke rigtig har noget at rådgive om. 
Jeg tror ikke, man skal trøste sig med, at 
den praktiserende læge klarer det. En prak- 
tiserende læge med over 3.000 patienter har 
ikke tid til at gennemføre en effektiv råd- 
givning, og en sludder for en sladder kan 
man jo lige så godt få hos venner og bekend- 
te. 

Jeg tror nok, at hvis samfundet virkelig 
skulle lave en rådgivning for kvinder, der 
søgte abort, skulle det betyde, at man 
kunne sige: du får en bolig, du får en, løn, du 
kan leve af, du kan gennemføre din uddan- 
nelse, du kan få dine børn passet til en dagin- 
stitutionspris, som du kan betale, og du får 
en barselhvile, så du kan rette dig igen. 

Havde vi de tilbud 홢 og det har mere at 
gøre med at støtte de svage end bare 'at 
snakke om det ufødte barn, som fru Inger 
Stilling Pedersen gjorde 홢 og fremsatte vi 
lovforslag om det, ville jeg være med til råd- 
givning, for så var der hold i det. Men bare 
at snakke frem og tilbage om det og tilbyde 
en brugt barnevogn til 300 kr., det er ikke 
noget reelt hjælpetilbud, og derfor kan vi 
lige så godt lade kvinden tage stilling selv. 

Jeg vil håbe, at man i udvalget vil disku- 
tere, om ikke man snarere skulle se på, 
hvilke tilbud vi har, hvilke hjælpemulighe- 
der vi har. Jeg vil også håbe, man endnu en 
gang vil overveje nedlæggelsen af mødre- 
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hjælpsinstitutionerne, for der er ingen, der 
skal gøre sig illusioner om, at vi får kvin- 
derne til at gå på socialkontorerne med disse 
problemer. 

Ib Christensen (DR): 
Retsforbundet kan ikke støtte kristeligt 

folkepartis forslag Op1 indførelse af tvungen 
rådgivning for abortsøgende. Tvangsrådgiv- 
ning i forbindelse med skilsmisse eller sepa- 
ration har ikke været nogen succes, og der 
er al grund til at tro, at mange vil føle en 
tvangsrådgivning i forbindelse med abort 
som en utilbørlig indblandng i den person- 
lige frihed og selvbestemmelsesret. Rådgiv- 
ning skal være et tilbud, og det er den som 
bekendt i kraft af den gældende lovgivning. 

Vejen til nedbringelse af det store abort- 
tal må være øget oplysning om prævention 
og om de sociale og uddannelsesmæssige 
støttemuligheder, som det offentlige stiller 
til rådighed, så-vel som at der gives de for- 
nødne bevillinger til disse formål. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Inge Krogh) 
(KrF): 
Jeg siger mange tak til justitsministeren 

for den meget velvillige modtagelse af for- 
slaget. 

Vores aborttal stiger stærkt, og når man 
henvender sig til sundhedsstyrelsen, får man 
for oktober kvartal næsten ugentlig et øget 
tal, dvs. at indberetningerne om de abort- 
indgreb, der er blevet foretaget, kommer 
temmelig sent. 

Det er blevet sagt, at hospitalerne ikke er 
brudt sammen endnu. Der er dog visse 
kommentarer, bl. a. fra statshospitalet i 
Glostrup, hvori., det har været vanskeligt at 
klare presset. Så sent som til morgen i Ber- 
lingske Tidende udtaler Halfdan Lefévre, at 
komplikationerne ved legal abort er oppe på 
6 pet., og jeg kan ikke rigtig se, at det er 
nogen moralsk vurdering. 

Hvad angår de psykiske følger, er det rig- 
tigt, at dem ved vi ikke så forfærdelig meget 
om. Jeg har som psykiater mødt adskillige, 
men det er ikke ført i statistik, så det er 
vanskeligt at slutte noget deraf. Men der er 
mange, der lider under at have fået foreta- 
get en abort. 

Der er talt om, at lægen måske skulle 
kunne klare denne rådgivning, at det ikke 

var nødvendigt at gøre den obligatorisk hos 
mødrehjælpen. Det viser sig, at det er meget 
få, der har benyttet den rådgivning, som 
mødrehjælpen kan give. Det har i oktober 
kvartal drejet sig om et tocifret antal, der er 
gået til mødrehjælpen. 

Det har altså vist sig, at kvinderne ikke 
har benyttet denne rådgivning. Så kan man 
spørge: hvad mener mødrehjælpen om det? 
Jeg har talt med fru Vera Skalts om dette 
spørgsmål, og det er nævnt også her, at 
mødrehjælpen ikke har ment, det nyttede 
med denne rådgivning. Fru Vera, Skalts var 
af modsat opfattelse, i hvert fald den dag 
jeg talte med hende. Hun sagde: der er da 
ikke tvivl om, at vi kunne redde nogle af 
disse kvinder. Vi er kendt med, at kvinder 
kan være under pres i et sådant tilfælde. De 
unge kvinder kan være under pres fra foræl- 
dre, og gifte kvinder kan være under pres 
fra manden. Så skulle man tro, de netop 
henvendte sig til rådgivningen for at blive 
hjulpet af mødrehjælpen, men fru Vera 
Skalts sagde dette: de er bange for deres 
mænd, de tør ikke benytte en rådgivning. 
Hvis den var obligatorisk, skulle de benytte 
den, og det ville være godt, 0111 baTÌlefade- 
ren kom med, så de virkelig fik diskuteret 
forholdene. 

Men om man kan begynde hos lægen, der 
så henviser senere til mødrehjælpen, altså 
om den lægelige rådgivning skulle gives af 
egen læge eller af mødrehjælpens læge, er jeg 
selvfølgelig meget villig til at diskutere. 

Der er sagt en del om, at jeg har nævnt 
betænkningstiden. Jeg ved udmærket godt, 
hvor farligt det er, hvis der går for lang tid. 
Men jeg ved også, at kvinder, første gang de 
taler enten med en læge eller en socialrådgi- 
ver, meget ofte ikke rigtig fatter, hvad der 
sker, og ikke kan tage en beslutning på grund- 
lag af én samtale. Jeg kan godt sige, at må- 
ske skulle de bare have en pause på et par 
timer 홢 eller som de ønskede det 홢 og så 
skulle de samme dag have mulighed for, lige 
meget om det så var efter lukketid, at tale 
med en læge eller en socialrådgiver. Første- 
samtaler er altid vanskelige at drage en kon- 
klusion af lige bagefter. 

Mange kvinder handler i desperation og 
trænger til en rådgivning. Det sker, at kvin- 
der bliver indlagt og så ligefrem forlader 
hospitalet, efter at de har talt med en syge- 
plejerske eller en læge. Man ser også 홢 det 



Folketingets forhandlinger. (358) 

5713 26/4 74: 1. beh. af f. t. 1. vedr. svangerskabsafbrydelse. 5714 

[luge KroglJ.] 
er ikke så helt sjældent 홢 at kvinder har 
fået indlæ'ggelsesseddel til gynækologisk el- 
ler kirurgisk afdeling, men ikke kommer, 
det vil sige, at de på et meget sent tids- 
punkt må have ombestemt sig. Jeg tror, det 
er vigtigt med denne obligatoriske rådgiv- 
ning. 

Poulsgaard (FP): 
I sidste uge drøftede vi et forslag om af- 

skaffelse af dødsstraf under krigstilfælde, og 
det var mit indtryk, at et stort flertal her i 
tinget gik ind for det forslag. 

Det, vi drøfter i dag, er jo også en form 
for dødsstraf. Der er mennesker, der mener, 
at de har ret til at bestemme over det 
ufødte barn. Af fru Inger Stilling Pedersens 
indlæg fremgik det jo ganske klart, at det, 
kristeligt folkeparti egentlig ville, var at få 
denne ulyksalige abortlov op til en ny be- 
handling i tinget, og så synes jeg, at kriste- 
ligt folkeparti skulle have fremsat forslag 
herom, for det er jo muligt, med den sam- 
mensætning tinget har nu, at der kunne 
være blevet flertal for det. 

Vi har det i dette land gud ske lov sådan, 
at vi er kommet ud over det, at det var en 
skam for en ugift moder at få et barn. Sam- 
fundet tilbyder på alle mulige måder hjæl- 
peforanstaltninger, og når vi ved, at tusind- 
vis af barnløse forældre står i kø for at få et 
barn, kan jeg ikke se, med den lovgivning 
der er på dette område i dag, at det skulle 
være så slemt at gennemføre svangerskab; 
så kunne disse mennesker da blive hjulpet. 
Men respekten for livet må gælde i denne 
sag, som det gælder i andre sager. 

Fru Hanne Reintoft var så bekymret for 
sygehusene, fordi det klart fremgår, hvor 
stor en procentdel der bliver beslaglagt af de 
abortsøgende kvinder, og så fremturer fru 
Hanne Reintoft med en hel række ønsker på 
sygehusområdet. Det kunne måske være 
meget fornuftigt, men så synes jeg også, fru 
Hanne Reintoft skylder at forklare dette 
ting, hvordan hun vil skaffe midler til det. 
For hvis ikke alle disse senge blev beslaglagt 

af de abortsøgende, var der måske en mulig- 
hed for, at nogle andre mennesker, der har 
behov for lægehjælp, kunne få den læge- 
hjælp. 

Kirsten Jacobsen (FP): 
Kun for at gøre det helt klart: når h1'. 

Poulsgaard står op og giver udtryk for den 
mening, at hele spørgsmålet om fri abort 
skulle tages op til revision, tror jeg nok, a,t 
hr. Poulsgaard taler på et mindretals vegne 
i fremskricltspartiet. Jeg ka.n heller ikke lade 
være med at undre mig over, at hver eneste 
gang man har den diskussion, er de ivrigste 
forkæmpere for at ophæve loven om fri 
abort mænd; de har aldrig selv prøvet 
det. Kunne dog bare det utopiske ske, at de 
kunne prøve det bare én gang, så. er j eg 
stensikker på, at den diskussion ville for- 
stumme meget hurtigt. 

Helle Degn (S): 
Til hr. Poul Boog blot den bemærkning, 

at det, at problemet om den tvungne råd- 
givning har været behandlet, skulle være et 
argument i sig selv, tror jeg ikke der er no- 
gen der mener, men at bl. a. mødrehjælpen 
har udtalt sig om problemet, og at udvalget 
i øvrigt og tinget som sådant har behandlet 
problemet, siger noget 0111, at argumenterne 
og synspunkterne er blevet vendt op og ned, 
og jeg tror heller ikke, at der i denne sag vil 
kunne komme nye synspunkter frem. Derfor 
argumentet om, at vi har behandlet dette 
problem. 

Til forslagsstillerne skal jeg sige: den ned- 
ladende holdning, som kristeligt folkeparti 
giver udtryk for over for kvinderne i be- 
mærkningerne til lovforslaget om, at kvin- 
den handler i desperation, eller at hun ikke 
kan overskue sin situation, kan vi ikke dele. 
Tværtimod træffer de fleste kvinder en så- 
dan beslutning efter en moden og nøgtern 
overvejelse af deres egen situation. Flere 
undersøgelser, som udvalget fik foretaget 
sidste år, viser, at det er en meget lille pro- 
centdel af kvinder, som får foretaget mere 
end ét abortindgreb, og at de kvinder, som 

358 
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får foretaget et abortindgreb, gør det efter 
nøje at have vurderet deres økonomiske, 
boligmæssige og sociale situation. 

Til slut skal jeg blot gøre den bemærk- 
ning, at så vidt jeg ved, har socialministeriet 
endnu ikke udgivet en pjece med relevante 
oplysninger Om prævention, abort og sterili- 
sation. Det fik vi tilsagn om, da abortloven i 
sin tid blev vedtaget, og vi har stadig væk 
behov for en sådan pjece, som bør være til- 
gængelig mange steder, f. eks. på bibliote- 
ker, skoler og apoteker. Er justitsministeren 
villig til at hjælpe med at søge denne frem- 
skaffet? 

Det er beklageligt, at kristeligt folkeparti 
indsnævrer sine bekymringer til at gælde 
kvindernes uvidenhed om abortindgrebets 
følger. I forhold til så mange langt farligere 
eksperimenter, der foretages med kvinderne 
daglig, f. eks. brugen af p-piller, spiraler, 
som afgiver hormoner, og komplicerede 
underlivsundersøgelser, synes abortindgre- 
bet langt mindre farligt. 

På socialdemokratiets vegne skal jeg sige, 
som jeg ikke nåede at sige i mit første ind- 
læg, at vi vil følge arbejdet i udvalget, men 
at socialdemokratiet selvfølgelig ikke kan 
medvirke til lovforslagets gennemførelse. 

Robert Pedersen (S): 
Jeg vil gerne tilsige kristeligt folkeparti 

støtte til deres forslag. Jeg synes, den om- 
stændighed, at det kommer frem, må betyde, 
at de kvinder, der træffer det meget vanske- 
lige valg, både økonomisk, hygiejnisk og 
menneskeligt får bibragt en viden om, hvad 
det er de går ind til. 

Men når dette er sagt, vil jeg gerne sige, 
at jeg sjældent har været ude for, at et parti 
i den grad har øvet faneflugt imod de idea- 
ler, de har. Jeg tænker ikke bare på de hid- 
sige ting, der er sagt i valgkampen, men når 
jeg tænker på, hvad hr. Jens Møller har 
skrevet i Kristeligt Dagblad siden valget 
om, at abort er og forbliver drab, og at han 
ønsker, folk selv skal betale for frivillig 
abort, så synes jeg nok, at dette lovforslag 
er et meget pauvert resultat af en kampag- 
ne, som har været umådelig vulgær. 

Poul Boeg (CD):' 
I anledning af de bemærkninger, som fru 

Helle Degn gjorde til mig, vil jeg blot gerne 

have lov til at oplyse, at også jeg har talt 
med medarbejdere ved mødrehjælpen. Jeg 
har ikke indhentet nogen tilladelse til citater 
og mener det derfor rigtigst ikke at navn- 
give nogen, men en medarbejder ved mødre- 
hjælpen sagde til mig under en diskussion 
0111 dette med abort: de fleste fortryder det. 
Det drøftede jeg så med en anden medarbej- 
der ved mødrehjælpen på et højere, et abso- 
lut højt plan, der sagde, at det var for kate- 
gorisk sagt, men 3rt det var rigtigt, at mød- 
rehjælpen i en række tilfælde gjorde den er- 
faring, at kvinder, der havde fået abort, 
senere kom tilbage til mødrehjælpen og gav 
udtryk for, at de fortrød det, 

På denne baggrund må jeg for mit ved- 
kommende fastholde, at jeg ikke kan se 
nogen grund til, at man ikke skulle lade 
disse kvinder få en vejledning, også sådan at 
den er obligatorisk. Når der nu fra forskellig 
side, som f. eks. fra fru Kirsten Jacobsens 
side, tales så meget og med rette tales så 
meget om kvindernes rolle, kan jeg godt føle 
trang til at påpege, at justitsministeren" for- 
talte os om sit standpunkt, og hvad hun tid- 
ligere, da dette var oppe, var gået ind for. 
Der er altså også blandt kvinderne selv en 
delt opfattelse i denne henseende. 

Må jeg afrunde disse bemærkninger med 
at sige, at jeg nærer en vis frygt for, at bl. a. 
de kvindelige medlemmer af tinget, der her 
udtaler sig, måske foretager en lidt uberetti- 
get generalisering ud fra sig selv og ud fra 
det plan og niveau i samfundet, som de re- 
præsenterer. Der er populært sagt jo noget, 
der hedder Maren i kæret, og jeg er ikke helt 
overbevist om, at den meget jævne kvinde i 
de lidt lavere samfundslag har hele den op- 
lysning om det psykiske, om det medicin- 
ske, om det sociale, om det økonomiske, 
som burde indgå i den endelige afgørelse, og 
derfor har jeg svært ved at forstå, at der er 
nogle, der vil argumentere imod, at hun får 
en vejledning på dette punkt. Det kunne jo 
dog være, at en sådan vejledning førte til, at 
hun traf en afgørelse, som det på længere sigt 
viste sig at hun var mere lykkelig for. 

Jens Møller (KrF): 
Hele debatten her viser jo stort set det 

samme mønster, som vi kendte fra den store 
debat, vi havde sidste år forud for vedtagel- 
sen af loven om fri abort. Det, der vel nok 
ligger bag den og gør debatten vanskelig, 
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er, at vi ser så forskelligt på, hvad et foster 
er for noget. 

Nogle mener, at man slet ikke behøver at 
ta,ge hensyn til dette foster, mener, at man 
kan behandle det som en blindtarm eller en 
svulst eller noget i den retning. Man taler 
overhovedet ikke om det. Det er kun kvin- 
den og kvindens interesser, man tænker på. 
Det er da også godt og rigtigt, at man tæn- 
ker på kvinden og kvindens interesser. Det 
gør vi sandelig også i kristeligt folkeparti, 
men vi er overbevist 0111, at et foster er et 
menneskeligt væsen, og derfor mener vi ik- 
ke, at man uden videre kan fratage dette 
retten til livet. 

Man kån diskutere frem og tilbage, hvor 
meget menneskeligt det er, det ved jeg, men 
man kan dog i hvert fald sige, at dette lille 
væsen normalt, hvis der ikke bliver foreta- 
get indgreb udefra, har et helt menneskeliv 
foran sig, og det er dette menneskeliv, man 
fra,tager dette lille væsen ved abort. 

Det har vi sagt gentage gange, det har jeg 
sagt og skrevet rundt omkring, og jeg skal 
sige til hr. Robert Pedersen, at der er så 
sandelig ikke tale om nogen form. for fane- 
flugt. Det mener vi, det står vi fast ved, og 
det vil vi stadig kæmpe for. Vi er bare så 
realistiske, at vi ha.r indset, at det er umu- 
ligt at komme igennem med et lovforslag, 
der begrænser retten til fri abort, i øjeblik- 
ket. Derfor har vi ikke opgivet det. Vi ar- 
bejder stadig på det indadtil som udadtil, og 
den dag, vi har den mindste rimelige chance 
for at få det igennem, da kommer det. Det 
kan både hr. Robert Pedersen og alle andre 
være helt sikker på. 

Formanden: 
Jeg henstiller, at man koncentrerer for- 

handlingen om det foreslag, der foreligger. 

Lone Dybkjær (RV): 
Jeg vil gerne sige til hr. Poul Boeg, der 

taler så smukt 0111. de jævne kvinder i de 
lavere samfundslag og mener, at kvinderne 
herinde er tilbøjelige til at generalisere for 
meget, at jeg tror ikke, der er nogen her, der 
har generaliseret. Vi har prøvet på at over- 
veje nogle saglige argumenter for og imod 
tvungen rådgivning, og det har vi gjort uan- 
set vores køn. 

Så vil j eg gerne spørge hr. Jens Møller, hvor- 

dan spørgsmålet om bevarelse af liv næsten 
for enhver pris er i overensstemmelse med 
kristeligt folkepartis holdning sidste fredag 
til dødsstraÍfens afskaffelse, hvor vi fik at 
vide, at kristeligt folkeparti ikke havde af- 
klaret sin stilling på det punkt. 

Formanden: 
Jeg må gentage min henstilling om. afr 

koncentrere debatten om det foreliggende 
forslag. 

(Kort l)ciiimi-, kning). 

Helle Degn (S): 
Mødrehjælpen mener officielt, altså ikke 

enkelte medarbejdere, at der af flere grunde 
ikke bør være tvungen rådgivning. Mødre- 
hjælpen har indtil dato arbejdet med de 
kvinder, der søger abort, og kender derfor 
problemet. 

For det første mener man, at de kvinder, 
som henvender sig, normalt ikke ændrer 
standpunkt på grund af rådgivningen, men i 
mange tilfælde føler den generende. 

For det andet må det erkendes, at mødre- 
hjælpen har stået i en meget vanskelig situ- 
ation, når den skulle rådgive om samfundets 
hjælpemuligheder, hvis kvinden vælger at 
gennemføre sit svangerskab'. Det gjorde den, 
fordi de muligheder, som tilbydes, er meget 
beskedne, bl. a. på grund af de manglende 
bevillinger til mødrehjælpen gennem årene. 
Det har ikke manglet på smukke formule- 
ringer, men på en lang række områder har 
mødrehjælpen stået med tomme hænder, 
når det drejer sig om at hjælpe, og jeg har 
ikke megen tillid til, at kristeligt folkeparti 
og andre, uanset de smukke ord, som vil 
blive sagt, virkelig er villige til at ændre 
denne situation. 

Jeg har forstået, at mødrehjælpens rådgi- 
vende funktion skal flyttes, således at det 
sociale udvalg skal opbygge en rådgivnings- 
virksomhed efter de principper, der allerede 
ligger til grund for børneforsorgens familie- 
vejledning. Erfaringerne fra familievejled- 
ningen har været meget positive, og det må 
derfor anses for givet, at de sociale udvalg 
gennem deres rådgivningsvirksomhed vil 
kunne give en kvinde, som søger sit svan- 
gerskab afbrudt, en værdifuld og betyd- 
ningsfuld vejledning om de støtteforanstalt- 
ninger, der står til rådighed, såfremt hun i 
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stedet vælger at gennemføre sit svanger- 
skab; dette ud fra en betragtning om, at 
hun som enhver anden, der befinder sig i en 
truet situation, har krav på råd og vej led- 
ning. 

Justitsministeren (N aÛuÛie Lind): 
Jeg skal indskrænke mig til at svare på de 

to direkte spørgsmål, der er stillet til mig. 
Det første er af fru Lone Dybkj ær, der rej- 

ste spørgsmålet om, hvornår man kunne for- 
vente at høre nærmere fra justitsministeriet 
i forbindelse med spørgsmålet om anven- 
delse af en udsugningsmetode. Dér må jeg 
have lov til at henvise til det svar, der er 
givet til retsudvalget, at inelenrigsministe- 
riet har anmodet sundhedsstyrelsen om at 
drage omsorg for, at der tages skridt til 
iværksættelse af en indsamling af det for- 
nødne erfaringsmateriale, og i det omfang 
og i den takt vi får det,vil vi arbejde med 
spørgsmålet. Det er et spørgsmål, som også 
jeg tillægger stor betydning, men vi skal 
have det fornødne materiale. 

Fru Helle Degn nævnte, at der under ucl- 
valgsbehandlingen var givet løfte, forstod 
jeg nærmest, 0111, a,t socialministeriet ville 
udsende en pjece om antikonception. I de 
papirer, jeg har her, kan jeg se, at man i sin 
tid. fra justitsministeriet har svaret på et 
spørgmål herom fra udvalget. Dér spurgte 
man, om justitsministeren som vejledning 
og oplysning vil udgive en pjece om støtte- 
ordninger, hvor et svangerskab ønskedes 
gennemført, og man svarede, at det havde 
man egentlig pjecer nok om, man havde 
ikke planer om mere. Det eneste, jeg kan se 
vedrørende en pjece, der skulle vedrøre anti- 
konception, er, at man har forelagt udvalget 
det optryk som bilag 1 til betænkningen, et 
deludkast til vejledning vedrørende svan- 
gerskabsafbrydelse fra justitsministeriet af 
8. maj 1973. Dér skriver man, at lægen 
skulle udlevere den af socialministeriet ud- 
givne pjece herom og gøre opmærksom på, 
at man kan få yderligere vejledning. Jeg har 
ikke materiale her, der kan sige noget om 
det, og det er jo ikke direkte justitsministe- 
riets opgave, men når det rejses, skal jeg 
gerne forhøre i socialministeriet, hvad tan- 
kerne har været med dette, og hvilket ind- 
hold en sådan pjece skulle have. 

OrtlÏørercn for forslagsstillerne (Inge Krogh) 
(KrF): 
Det er lige en kort bemærkning til fru 

Helle Degn, som taler om, at abort måske 
ikke er 8ft farlig som de former for præventi- 
on, man bruger i øjeblikket. Jeg kan forstå 
det sådan, at man måske tænkte sig, at 
abort skulle bruges som prævention, og det 
vil i hvert fald være særdeles farligt og få 
adskillige psykiske følger. Men det var må- 
ske ikke det, der var meningen. Det er klart, 
at lægevidenskaben arbejder med det, og 
der kommer forhåbentlig bedre præventive 
midler, end man har nu. 

Det har fra flere sider været nævnt, at 
mødrehjælpen var imod den tvungne råd- 
givning, og det er muligt, de har været det. 
Jeg har i den forløbne uge talt med ikke 
mindre end 3 ledere for mødrehjælpsinstitu- 
tioner spredt ud over landet, og de har for- 
andret standpunkt. Det er, ligesom der har 
bredt sig en vis modløshed i mødrehjælpen, 
bl. a. fordi det er den sidste del af deres tid. 
Før 1. oktober var det sådan, at mellem 90 
og 100 pet. af de kvinder, der søgte abort, fik 
bevilget den, og så syntes mødrehjælpsinsti- 
tutionerne, at det var ligegyldigt, om de i 
det hele taget eksisterede, men når man ser 
dette meget store antal abortindgreb, der 
kommer nu, er det, ligesom mødrehjælpen 
har set, 30t de alligevel har virket som en 
bremse på aborttallet, og der er, i hvert fald 
så vidt jeg kan skønne, en sympati for nu 
at få en obligatorisk rådgivning. Jeg siger 
tak til ordførerne. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget overgang til anden behandling 
vedtoges uden afstemning. 

Formanden: 
Jeg foreslår, at lovforslaget henvises til 

retsudvalget. Hvis ingen gør indsigelse mod 
dette forslag, betragter jeg det som vedta- 
get. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov O1n æn- 
dring af borgerlig straffelov. (Pornografiske 
billeder m. v.) [af Bracher] m. fl. 

(Lovforsla,get (nr. 134) findes i tillæg A. sp. 
2319, fremsættelsen i tidenden sp. 3406). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 


